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گزارش »ایران« از مشکل جدید برای گالری داران

گالریهایمسکونیپلمبمیشوند؟
مدیرکل تجسمی: ارشاد در کنار گالری داران ایستاده است

ë شهرداری ها با بازار فرهنگ و هنر غریبه اند
حســین محســنی ســربندی مدیــر گالری 
آرتیبیشــن دربــاره چرایــی برپایــی گالری هــا 
در فضــای مســکونی می گوید:»انــدازه بــازار 
هنرهــای تجســمی بســیار کوچــک اســت و 
وقتــی گالــری دار فضــای تجــاری یــا اداری به 
این بخش تخصیص دهد ســربار هزینه خود 
را افزایــش می دهد کــه طبعاً بــرای برگزاری 
نمایشگاه هنرمندان جوان که نیاز به حمایت 
دارنــد، به هیچ وجه توجیه اقتصــادی ندارد. 
متأســفانه در کشــور ما بخــش دولتی فضای 
تأثیر گذاری برای ترویج و گســترش هنرهای 
تجسمی ایجاد نکرده و فضاهای قبلی مانند 
فرهنگســراها یا موزه ها تأثیــر قابل توجهی را 
نگذاشــته اند، بنابرایــن بخــش خصوصی به 
صورت ناخواســته وظیفه فرهنگ سازی هم 

برعهده دارد.« این گالری دار در ادامه توضیح 
می دهد »شاید اگر روزی دولت و شهرداری ها 
جهــت تســهیل بازار هنــر به صورت درســت 
وارد عمل شوند، شاهد این مشکلات نباشیم. 
قابل ذکر اســت جایگاه و تسهیلاتی که لازمه  
ایــن بــازار باشــد تاکنــون دیده نشــده اســت. 
نمایندگان مجلس به عنوان قانونگذار چقدر 
گالری گردی کرده اند؟ یا مســئولان شهرداری 
کــه به عنــوان مخاطبــان گالری ها محســوب 
فرهنگــی  دســتگاه های  فضــای  می شــوند؟ 
چــه درکــی از نیازمندی های این بــازار دارند؟ 
آیــا هنرمنــدان در ایــن ســال ها علاقه مند به 

همکاری با بخش دولتی بوده اند؟«
محســنی بــا اشــاره بــه نشســت ریاســت 
جمهــوری در موزه هنرهــای معاصرتهران و 
پیشــنهاد ایشــان مبنی بر اینکــه باید فضایی 

برای فروش و ارائه آثار هنری ایجاد شــود، در 
ادامــه توضیح می دهد: »آیا نزدیکان ایشــان 
یــا وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی ایشــان را از 
وجــود این اماکن و مشــکلات این بخش آگاه 

کرده اند.«
شــهرداری  قانــون  مــاده ۱۰۰  کمیســیون 
مرجعی برای رسیدگی به تخلفات ساختمانی 
از لحاظ ضوابط شهرسازی و ایمنی است. اگر 
شهروندان در زمینه ساختمان سازی مرتکب 
تخلفی شــوند، در کمیســیون مــاده ۱۰۰ مورد 
رسیدگی قرار می گیرد. یکی از موارد این ماده 
هم این است که بافت فضای مسکونی نباید 
بدون مجوز شهرداری تغییر کند. این در حالی 
اســت که یک گالری دار برای طراحی شکل و 
شمایل نگارخانه اش نیاز به تغییراتی دارد تا 

بتواند در آن نمایشگاه برقرار کند.
محســنی دربــاره تغییرات بافــت فضای 
مســکونی و نیــاز گالــری داران در ایــن بــاره 
معتقد است: »بیش از 95 درصد گالری ها در 
فضای مسکونی هســتند. مشکلاتی از جمله 
متناسب ســازی فضای گالری برای نمایش، 
مشــکلات تغییر کاربری از ســوی شهرداری و 
هزینه هــای آب و بــرق و گاز بــه عنوان فضای 
تجاری، مشــکلات عدم شــفافیت تسهیلات 
مالیاتــی و... فضا را بــرای رونق بازار هنر تنگ 
و ســخت کرده اســت. شــخصاً به عنوان یک 
مدیر گالری کــه در بخش های دیگر فرهنگی 
فعــال و بــه عنــوان شــرکت خــلاق و دانــش 
بنیان در این حوزه ســال ها پژوهش و بررسی 
کرده ام، درخواست جلسه کرده ام که گزارش 

درســتی از بازار هنر به آقای سهرابی مدیرکل 
تجســمی ارائه دهم.« این گالری دار در ادامه 
توضیح می دهد: »متأسفانه اکثر قوانین کشور 
ما در این حوزه ســلیقه ای اجرا می شود. شاید 
اداره کل هنرهــای تجســمی آگاهــی کافی در 
این مورد ندارد و مذاکره  کافی با دستگاه های 
مربوطه نشده اســت. شهرداری هم عملًا راه 
گفت وگویــی ایجــاد نکرده اســت و با شــورای 
آن  از  بدتــر  و  دارد  جــدی  اختلافــات  شــهر 
شــهرداری ها درک درســتی از بــازار فرهنــگ 
و هنــر ندارند و از این فضا دور هســتند. طبعاً 
نظرات غیرکارشناســی نســبت به ایــن موارد 

دارند.«
سینا جعفریه مدیر گالری ثالث درباره نامه 
شهرداری برای پلمب گالری اش به »ایران« 
می گویــد:» گالری های دیگری هــم این نامه 
را دریافــت کرده اند.همیشــه گالری دارها 
پرونــده ایجاد گالری شــان را از طریــق وزارت 
و  کــرده  دنبــال  اســلامی  ارشــاد  و  فرهنــگ 
وزارتخانه هم پس از بررســی فضای مربوطه 
و تأییدیه اداره اماکن، مهر تأیید و مجوز برای 
افتتــاح گالــری داده و این چیــز جدیدی برای 

گالری دارها نبوده است.«
ë  وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با گالری دارها

همراه است
وقتــی جریــان اعتــراض گالری دارهــا بــه 
عبدالرضا ســهرابی مدیــر کل دفتــر هنرهای 
تجســمی وزارت فرهنــگ و ارشــاد اســلامی 
منتقــل شــد او از اقدامات اخیــر وزارتخانه در 
جهــت رفــع مشــکل گالــری داران می گویــد: 

»درخصوص اختلاف نظر برخی نگارخانه ها 
بــا شــهرداری نیــز مــا ســمت نگارخانه دارها 
ایســتاده ایم. پیــش از حــوادث و اغتشاشــات  
اخیــر نیز نشســتی را با اعضای هیــأت مدیره 
انجمــن نگارخانــه داران داشــتیم. همچنین 
محمدمهــدی  دکتــر  بــا  هماهنگــی  طــی 
اســماعیلی وزیــر فرهنگ و ارشــاد اســلامی، 
دو مکاتبــه ظــرف ســه روز انجــام شــد؛ یکــی 
بــا آقــای زاکانــی شــهردار و دوم بــا مهندس 
چمران رئیس شــورای شــهر تهــران مبنی بر 
اینکه فضای کنونی کشــور مســتلزم کمک به  
اقتصاد هنر اســت. به هر ترتیــب، هنرمندان 
بســیاری در عرصه هنرهای تجســمی ارتزاق 
می کننــد. بنابراین ظرف کمتر از 72 ســاعت 
نامه را به شهرداری و شورای شهر رساندیم و 
هر دو نامه به استحضار اعضای هیأت مدیره 

انجمن نگارخانه داران رسید.«
ë  نگاه شهرداری به مراکز فرهنگی هنری بیشتر 

عمرانی است
سهرابی از بسته شــدن دو نگارخانه »آ« و 
»اثر« توسط شهرداری خبر داد که با اقدامات 
ایــن  بالاخــره  شــهرداری  بــا  نامه نــگاری  و 
نگارخانه ها باز شــدند. او درادامه ســخنانش 
تصریــح می کنــد: »در خــلال ایــن اتفــاق دو 
نگارخانه توســط شــهرداری بســته شد. شاید 
نگاه شــهرداری نســبت به فضاهــای هنری و 
فرهنگی بیشتر معطوف به مباحث معماری 
وزارت  مجموعــه  البتــه  باشــد.  عمرانــی  و 
فرهنگ با تیم جدید شهرداری تهران تعامل 
بســیار خوبی دارد و شــاید به دلیل پیچیدگی  
بوروکراسی های اداری هنوز این اتفاق از سوی 

شهرداری محقق نشده است.«
ë مکاتبه فرهنگ و ارشاد اسلامی  با شهرداری

او دربــاره مکاتبــه وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی ادامــه می دهــد: »طی مکاتبــه ای از 
ســوی وزیر محترم فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
بــرای باز شــدن این نگارخانه ها با شــهرداری 
تهران، درخواســت شد که به واسطه نوع نگاه 
مردم محــور شــهرداری، ایــن نگارخانه ها باز 
شــوند و خوشبختانه مشکل حل شد و این دو 
نگارخانه بازگشــایی شــدند. از آن روز به بعد 
گزارشــی دربــاره بســته شــدن نگارخانه ها به 
مرکز واصل نشده است.«سهرابی درباره این 
مشکل ادامه می دهد: »این مشکل مربوط به 
دیروز و امروز نیســت. مشــکلی است که طی 
ســالیان اخیر برای برخــی نگارخانه ها ایجاد 

شــده اســت. به هر ترتیب، فضــای کنونی به 
دلیل بضاعت محدود هنرمندان و متقاضیان 
تأســیس نگارخانــه برای آنها بســیار ســخت 
است. از این رو برخی نگارخانه داران ناگزیرند 
در واحدهای مسکونی که ارزان تر از واحدهای 
تجــاری اســت، نگارخانــه دایــر کننــد. مــا در 
تعامل جدی با شــهرداری تهــران بوده ایم تا 
این معضل برای همیشه برطرف شود. براین 
اســاس، مکاتبات لازم را با شــهرداری تهران 
انجام داده و امیدواریم مشکل کنونی مرتفع 
شــود.« روز بعد از گفت وگو با ســهرابی گالری 
شمیده هم بسته شد و برای چند گالری دیگر 

هم نامه از طرف شهرداری رفته است.
ë  اگــر گالری شــکایت مهمی نداشــته باشــد 

مشکل قابل حل است
سیدمحسن حسینی مدیر بخش تجسمی 
ســازمان فرهنگــی، هنــری شــهرداری تهران 
درباره پلمــب گالری ها معتقد اســت که کل 
ماجرا به شــهرداری مربوط نمی شود بخشی 
هم مربوط به اداره مالیات است. ما مؤسسات 
فرهنگی هنری هم قبلًا داشتیم که در فضای 
مســکونی مجــوز داشــتند و کار می کردنــد اما 
وقتــی جلــوی کارشــان گرفته شــد، بــه خاطر 
شهرداری نبود بلکه به خاطر تخلفات مالیاتی 
بود. از سویی خود مجموعه سازمان فرهنگی، 
هنری شــهرداری یکسری فرهنگســرا دارد که 
ضمیمه اش یکسری نگارخانه و گالری است. 
یعنی کاملًا شــاکله یک فضای اداری اســت. 
اینکه شــخص در منزلش این فضا را دیده که 
گالــری برپا کند و مجوز هم قبلًا از شــهرداری 
گرفتــه مربوط بــه ســازمان فرهنگــی، هنری 
شــهرداری نمی شود. ما هم مشتاقیم که این 
فعالیت ها اتفاق بیفتد. اکنون در این فضایی 
کــه هنرمندان نیــاز به حمایت دولــت دارند، 
می طلبد که شــهرداری بــا گالری ها همکاری 
کند تا فضای همبستگی بیشتر ایجاد شود اما 
حســینی در این باره می گوید: »بعضی از این 
گالری ها در حقیقــت متصورند که می توانند 
و  اداری  کار  هرگونــه  مســکونی  فضــای  در 
فرهنگی انجــام دهند. خیلی ها فکر می کنند 
مؤسســه فرهنگی از مالیات معاف اســت در 
صورتی که به مؤسسات هنری و فرهنگی هم 

مالیات تعلق می گیرد.«
او دربــاره مــاده ۱۰۰ شــهرداری توضیــح 
می دهــد: »گالری هایــی کــه می خواهنــد در 
فضای مسکونی فعالیت کنند، باید صاحب 

خــود ملــک باشــند و ملک شــان بــه صورت 
کامــل در اختیار بهره بردار باشــد یا شــکایتی 
هم از صاحب ملک نشده باشد و اینکه نباید 
بافت منزل مسکونی تغییر کند. اگر همه این 
موارد باشد می توان در فضای مسکونی گالری 
برپا کرد. ولی اگر مشــکل اداری داشته باشند، 
بــه مــاده ۱۰۰ مربــوط می شــود. اما چــون کار 
فرهنگی می کنند و درآمدی ندارند، می توانند 
مشکل را حل کنند.«حسینی در پاسخ به اینکه 
نامه ای مکتوب برای حل این مشکل از سوی 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی به شــهردار 
تهران داده شــده ولی هنوز ترتیب اثری داده 
نشــده، می گویــد: »ایــن مشــکل مربــوط بــه 
معاون فرهنگی آن منطقه ای که گالری در آن 
بســته شده می شود. باید مشــکل را با معاون 
فرهنگی مطرح کنند که قابل اغماض است. 
اگر گالری شــکایت مهمی نداشته باشد قابل 

حل است.«
ë  شــهرداری مجــوز وزارت فرهنــگ و ارشــاد

اسلامی را قبول ندارد
گالری ها معاف از مالیات هســتند. آناهیتا 
شمیده که به تازگی درب گالری اش بسته شد، 
می گوید: »گالری ها معاف از مالیات هســتند.

هــم ســند ملک بــه نام خــودش اســت و هم 
هر ســال بــه اداره مالیــات و دارایی اظهارنامه 
مالیاتی داده اســت و هیچ گونه مشکل اداری 
هم ندارد. شهرداری اصلًا داخل گالری را هم 
ندید. قبل از دوره کرونا اعلام کردند که وزارت 
فرهنــگ و ارشــاد اســلامی نباید جــواز بدهد. 
من تمام مدارکم کامل اســت، هیچ مشکلی 
هم ندارد. اما دو ماه پیش از طرف شــهرداری 
اعلام کردند که طبق ماده ۱۰۰، جواز من قبول 
نیســت. رفتــم شــهرداری و گفتــم 95 درصد 
گالری ها فضای مسکونی هستند، گفتند تمام 
گالری ها را می بندیم. بعد به وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی رفتم، گفتند آن زمان شهرداری 
شــفاهاً به مــا گفت کــه گالری های مســکونی 
می توانند فعالیت کننــد و هیچ نامه مکتوبی 
تخلفــی  هیــچ  نداده اند.مــن  وزارتخانــه  بــه 
نکردم. این مشکل بین وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی و شــهرداری اســت . چــرا گالری ها را 
می بندند؟ اکنــون دو روز اســت که گالری من 
باز شده ولی باز هم شهرداری به من گفته که 
این هم موقتی است و نمی توانم نمایشگاه در 
جای موقتی برگزار کنم. از وزیر فرهنگ و ارشاد 

اسلامی می خواهم مشکل را رفع کنند.«

بیشــتر گالری ها در فضای مسکونی برپا هســتند. به گفته گالری داران برایشان نمی صرفد در 
مکان تجاری کارکنند. هم باید اجاره بهای ســاختمان بپردازند وهم مثل ســایر فروشگاه ها 
فروش چندانی ندارند. مشتریان گالری ها بیشتر یا مجموعه داران هستند یا خود هنرمندان. 
در شــرایط تحریم مردم رغبتــی به خرید اثر هنــری ندارند. برای همین بهتریــن مکان برای 
برپایی نمایشگاه همان فضای مسکونی اســت و اکثرشان هم در همین فضا هستند. مدتی 
است که شهرداری نسبت به این گالری ها موضع پلمب را در پیش گرفته است. چند وقت 
پیــش گالری »اثــر« و» آ« را بســتند که با پیگیری اداره کل تجســمی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی و همچنین پادرمیانی اعضای هیأت مدیره انجمن صنفــی نگارخانه داران تهران 
بالاخره این گالری ها باز شــدند. اما حالا به دســت تعدادی دیگــر از گالری دارها چنین نامه 
ای رســیده و به نوعی کسب و کار آنها با این معضل مواجه شده است.با اینکه وزیر فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی به شخص شــهردار و نیز رئیس شــورای شــهر نامه ای مبنی بر تعامل بین 
شــهرداری و گالری دارها نوشــته و ارسال شده اما هنوز شــهرداری پاسخ شفاف و واضحی در 

قبال باز شدن گالری ها به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نداده است.
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